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E d i t o r i a lفرهاد اشراقی

استقلال باید »آسیایی« بسته شود
فرهاد مجیدی با خریدهایی که برای استقلال انجام داد ثابت کرد که دوران 
آزمون و خطا را پشت سر گذاشته و کم کم تبدیل به یک مربی پخته می شود. 
مثلًا خرید یامگا، سلمانی و... جواب داد و بازی دادن به امثال حسین زاده،  
آرمان رمضانی و حتی جوان هایی مثل امیرعلی صادقی از کارهای خوب 
فرهاد بود. با این حال مجیدی که سال ها در این فوتبال بوده و جو استقلال 
را هم خوب می شناسد بهتر از همه می داند که حفظ جام سخت تر از کسب 
جام اســت و استقلال برای اینکه در آسیا دوباره جام بگیرد نیاز به تقویت 
جدی تیمش دارد. پرسپولیس پنج سال پیاپی قهرمان ایران شد ولی امسال 
که قهرمان نشده همه انتقاد می کنند؛ اتفاقی که می تواند برای استقلال 
هم تکرار شود و مجیدی اگر می خواهد فصل آینده هم استقلال را قهرمان 
کند، حداقل باید چهار، پنج بازیکن بزرگ بخرد. ضمن اینکه در آسیا اصلًا 
نمی توان با فرمول لیگ برتر موفق شد و حتماً استقلال باید آسیایی فکر 

کند و آسیایی بسته شود. 
 

بعد از قهرمانی استقلال به جای اینکه به نکات مثبت پرداخته شود همه 
چیز به حاشیه کشیده شد اما مجیدی باید به مدیران باشگاه هشدار بدهد 
که رسانه ها و مردم را از استقلال دور نکنند. او خودش زمانی که فوتبالیست 
بود با رســانه ها ارتباط خیلی خوبی داشت اما حالا بازیکنان استقلال را از 
رسانه ها دور کرده اند که این اتفاق از نظر روحی- روانی برای خود بازیکنان 
هم خوب نیست. شاید این قبیل مسائل به ظاهر ساده خیلی مهم به نظر 
نرســد اما مجیدی که خوب بلد است بازیکنان را برای مسابقات حساس 
تهییج کند حتماً می داند که امثال رضایی، حسین زاده، امیرعلی صادقی 
و... سنی ندارند و نباید آنها را از رسانه ها دور کرد. اتفاقاً خود مجیدی خیلی 
خوب حسین زاده را )که بعد از بازی با نساجی کلی انتقاد شنید( ریکاوری 
کرد اما جدای از مسئله مهم تیم بستن برای فصل آینده و برای آسیا، فرهاد 

باید روی مسائل رسانه ای و روابط بازیکنانش با رسانه ها هم کار کند. 
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 توافق 2 ساله
 پرسپولیس و بیرانوند

نهايـــــــي شد!
با پایــان یافتن لیگ پرتغال، قرارداد قرضي 
علیرضا بیرانوند گلر شماره یک تیم ملي با 
باشگاه بوآویشتا هم به پایان رسید و بیرانوند 
به ایران بازگشــت. علیرضا بعد از چند روز 
استراحت خودش را براي اردوي تیم ملي در 
خرداد آماده مي کنــد و در اختیار تیم ملي 
خواهد بود. طي چند وقت گذشــته بحث 
بازگشت بیرانوند به فوتبال ایران و به خصوص 
باشگاه پرســپولیس به شدت مطرح شد و 
خیلي ها معتقدند علیرضا در سال منتهي به 
جام جهاني  و بــراي اینکه بتواند به صورت 
فیکس در جام جهاني  بازي کند، پرسپولیس 
را به عنــوان تیم آینده خود انتخاب خواهد 
کرد. از چند هفته قبل باشــگاه پرسپولیس 
مذاکرات خود را براي جذب بیرانوند آغاز کرد 

و علیرضا هم نماینده خود را به باشگاه فرستاد 
تا مذاکرات شــکل جدي تــري به خودش 
بگیرد. همان طور که احتمالاً در جریان قرار 
گرفتید، بیرانوند دو فصل دیگر با باشــگاه 
آنتورپ قرارداد دارد که فصل دوم آن توافقي 
و مشروط اســت. در واقع علیرضا یک سال 
دیگر به صورت قطعي با آنتورپ قرارداد دارد 
و هر تیمي که خواهان او باشــد، ابتدا باید 
رضایت باشگاه بلژیکي را جلب کند. مدیران 
پرســپولیس هم با ارسال نامه اي به باشگاه 
آنتورپ شرایط خرید بیرانوند را پرس وجو 
کردند. بلژیکي ها در ابتدا مبلغ بالایي براي 
فروش بیرانوند اعلام کردند ولي در مذاکرات 
بعدي کمي تخفیف دادند. با این حال باز هم 
مبلغ تعیین شــده براي رضایتنامه علیرضا 

براي باشگاه پرسپولیس سنگین بود و آنها از 
پس این پول برنمي آمدند. در نهایت بعد از 
کلي مذاکرات فشرده با باشگاه آنتورپ و خود 
علیرضا، آنتورپي ها رضایت دادند که تخفیف 
خوبي به پرسپولیس بدهند و این انتقال انجام 
شود. مدیران پرسپولیس طي هفته هاي اخیر 

با نماینده علیرضا توافق اولیه را انجام دادند و 
بعد از بازگشت این بازیکن از پرتغال، دوشنبه 
عصر جلسه اي با خود علیرضا برگزار کردند و 
در نهایت به توافق هم رسیدند. گفتني است 
قرارداد بیرانوند با پرسپولیس دوساله خواهد 
بــود و ایــن بازیکن با شــروع فصل جدید 

تمرینات پرسپولیس به 
این تیم ملحق خواهد شد. 

همچنین علیرضا طي یکي 
دو روز آینده با حضور در باشگاه 

پرســپولیس قــراردادش را امضا 
خواهد کرد. 

صفروف به تیم سابقش برمي گردد   
پرســپولیس براي تقویت خود در این فصل اقدام بــه جذب دو بازیکن 
تاجیکســتاني کرد. منوچهر صفروف و وحدت هنانوف دو بازیکن جوان 
تاجیک بودند که به پرسپولیس آمدند و با این تیم قرارداد امضا کردند. بعد 
از چند ماه تمرین این دو بازیکن بالاخره موفق شدند در نیم فصل دوم مجوز 
بازي براي پرسپولیس را دریافت کنند. از همان ابتداي حضور این دو بازیکن 
انتقاداتي نســبت به خرید آنها توســط یحیي گل محمدي، به سرمربي 
پرسپولیس وارد شد و بعضي ها از همان اول معتقد بودند این بازیکنان به 
درد پرسپولیس نمي خورند. با این حال تاجیک هاي پرسپولیس شروع بدي 
در این تیم نداشتند به خصوص هنانوف که در بازي هاي ابتدایي که براي 
پرسپولیس به میدان رفت، موفق شد عملکرد خوبي از خود نشان دهد و 
همه را نسبت به آینده امیدوار کرد. بعد از گذشت مدتی و به خصوص در 
هفته هاي اخیر، وحدت هم دچار افت شــد و از ترکیب اصلي پرسپولیس 
خارج شد. صفروف هم که به مراتب کمتر از هموطن خود فرصت بازي براي 
پرسپولیس را پیدا کرد، در چند بازي گذشته حتي در لیست این تیم هم 
حضور نداشت تا مشخص شود گل محمدي اعتقاد زیادي به این بازیکن 
ندارد. براي دیدار حســاس مقابل سپاهان هم صفروف جایي در فهرست 
پرســپولیس نداشت و در این دیدار هم فرصت بازي پیدا نکرد. شنیده ها 
حاکي از آن اســت که به احتمال فراوان صفروف در پایان فصل در لیست 
مازاد پرسپولیس قرار خواهد گرفت و گل محمدي این بازیکن را براي سال 
بعد نمي خواهد. آن طور که شنیدیم تیم استقلال تاجیکستان که تیم سابق 
صفروف محسوب مي شود، در پي بازگرداندن این بازیکن است و مذاکراتي 
را در همین رابطه با صفروف انجام داده است. با این حال و با توجه به اینکه 
این بازیکن براي سال آینده هم با پرسپولیس قرارداد دارد، بدون رضایت 
باشگاه پرسپولیس نمي تواند از این تیم جدا شود، هرچند پرسپولیسي ها 

هم مشکلي با جدایي منوچهر صفروف نخواهند داشت. 
پیشنهاد براي حضور تیم ملي غنا در كیش  

محمد اول ابراهیم وزیر فرهنگ، هنر و گردشــگري جمهوري غنا که در 
رأس هیئتــي جهــت برگزاري هفتمین نشســت کمیســیون دائمي 
همکاري هــاي مشــترك ایــران و غنا به ایران ســفر کرده با حســین 
امیرعبداللهیــان، وزیر امور خارجه دیدار کــرد. در این دیدار که توماس 
امبومبا، معاون وزیر امور خارجه غنا نیز حضور داشــت، موضوعات مورد 
علاقه دو کشور مورد گفت وگو و تبادل نظر قرار گرفت. امیرعبداللهیان در 
این دیدار، با توجه به راهیابي تیم ملي غنا به جام جهاني  قطر، با اشاره به 
وجود زیرســاخت هاي مناسب و شرایط آب و هوایي جزیره کیش با قطر، 
حضور تیم ملي فوتبال و گردشگران غنایي را در این جزیره پیشنهاد کرد. 

كنايه عضو هيئت مديره استقلال به مدير رسانه اي    

باشگاه اگر بخواهد حرف بزند، سخنگو دارد
عضو هیئت مدیره باشگاه استقلال با صراحت عنوان کرد حرف هاي مدیر 
رسانه اي این باشگاه علیه محمدرضا احمدي که در کانال رسمي باشگاه 
استقلال منتشر شد، صرفاً نظر شخصي این شخص بوده است و هیئت 
مدیره از این مصاحبه و اعلام تحریم برنامه فوتبال برتر اطلاعي نداشته 
است.حجت کریمي با تأکید براي اینکه سیاست باشگاه استقلال هم وارد 
تعامل دوطرفه با رسانه ها بوده، تصریح کرد: باشگاه استقلال سخنگو دارد 
و اگر قرار باشد صحبتي از طرف باشگاه به صورت رسمي انجام شود، آقاي 
ســمیعي به عنوان سخنگوي این کار را انجام مي دهد. هیئت مدیره در 
جریان مصاحبه مدیر رسانه اي باشگاه نبود و ایشان نظر شخصي خود را 
گفت. از نظر ما محمدرضا احمدي جزو مجریان خوب اســت و گرایش 

رنگي هم ندارد. 
پيام تبريك معنادار باشگاه سپاهان به استقلالي ها  
قهرماني استقلال حاصل فوتبال پاك بود 

باشگاه سپاهان با انتشار پیامي، قهرماني استقلال در رقابت هاي لیگ برتر 
را به مدیران مربیان بازیکنان و هواداران این تیم تبریک گفت. نکته مهم 
در این پیام، حرف هاي معنادار و کنایه آمیزي است که در بخشي از آن آمده 
اســت. سپاهاني ها در قسمتي از پیام خود نوشته اند: این قهرماني حاصل 

فوتبال پاك و به دور از جاروجنجال و جوسازي هاي متعارف بوده است.

استقلال قهرمان شده و قاعدتاً باید مجیدی را 
حفظ کند )البته او از الوصل پیشــنهاد دارد(. 
پرســپولیس هم که طبق ادعــای درویش، 
گل محمدی را حفظ می کند چون قرارداد دارد! 
همان طور کــه می دانید قرارداد یحیی یک بار 
زمان سمیعی تمدید شــد و یک بار هم زمان 
صدری! با این حساب انگار خواست هواداران 
که سرمربی خوب خارجی می خواهند، خیلی 
مهم نیست یا حداقل فعلًا مهم نیست و یحیی 
می ماند. در سپاهان هم که اعلام شده بود محرم 
نویدکیا می ماند و خود محرم هم حرف از ماندن 
زده بود. می ماند گل گهر و فولاد که با قلعه نویی 
و نکونام نسبتاً خوب کار کرده اند و قاعدتاً آنها 
هم باید بمانند که در آن صورت باید گفت در 
میان پنج تیم بالای جــدول هیچ تغییری را 
شاهد نخواهیم بود و احتمالاً مدعیان قهرمانی 
لیگ بیست ودوم هم همین هایی هستند که 

امسال بودند!
 

بازار شــایعات البته داغ است؛ مثلًا از مدت ها 
قبل می گفتند یحیی به ســپاهان یا گل گهر 
می رود که مســلماً ســپاهان منتفی است و 
گل گهر هم بستگی به شرایط قلعه نویی دارد. 
در مورد خود امیر صحبــت از مس کرمان و 
نساجی مطرح شــد اما هنوز چیزی قطعی 
نیســت. فرهــاد مجیدی هم کــه از الوصل 
پیشــنهاد دارد و به فرض اگر بــرود، نکونام 
می تواند گزینه جانشــینی او باشد. در واقع 
یک ســری جابه جایی هــای احتمالی روی 
نیمکت ها دومینووار به هم ربط دارد ولی شاید 

هم هیچ اتفاقی رخ ندهد و مربیان پنج تیم اول 
جدول )که مدعیان اصلی قهرمانی سال آینده 
هم هستند( در تیم های خود بمانند. هر پنج 
مربی هم قصد تقویت تیم هایشان را دارند که 
تصمیم درســتی به نظر می رســد. فراموش 
نکنیم که بهترین تیم های ما در لیگ قهرمانان 
آســیا به راحتی آب خوردن به الهلال باخته 
بودند )استقلال ۲-صفر باخت و پرسپولیس 
۳-صفر( و اگر قرار باشد با همین نفرات فعلی 
به آســیا بروند، باز هم خبری از جام قهرمانی 

نخواهد بود.
 

در میان مدعیان قهرمانی قاعدتاً پرسپولیس 
بیشــترین تغییرات را خواهد داشــت. البته 
ســپاهان هم باید در فاز دفاعی تقویت شود و 
حتمــاً مجیدی و نکونام هم برنامه های زیادی 
برای فصل نقل و انتقالات دارند. امسال سطح 
فنی بازی ها چندان بالا نبود و صرف نظر از اینکه 
اســتقلال نباخت و شایستگی قهرمانی را هم 
داشت، باید فکری به حال این مسئله کرد. در 
واقــع از مربیــان مطرحی چــون مجیدی، 
گل محمدی، نویدکیا، نکونــام، قلعه نویی و... 
انتظار می رود در کنار کسب نتیجه به فکر زیباتر 
بازی کردن هم باشــند. در حال حاضر که ۲۷ 
هفته از لیگ برتر گذشته، استقلال فقط ۳۷ گل 
زده و پرســپولیس و سپاهان هم ۳۸ و ۳۹ گل 
که طبعاً آمار خوبی نیست. حالا شما این تعداد 
گل زده را مقایســه کنید بــا پنج لیگ معتبر 
خارجی )جداول دیروز صفحه ۶( تا ببینید چرا 
بازی های اروپایی جذاب تر و پرتماشاگرتر است.

در حالي کــه یحیي گل محمدي در 
آخرین مصاحبه خود اعلام کرد هیچ 
لیســت ورود و خروجي را به مدیران 
پرسپولیس تحویل نداده اما مشخص 
اســت که او این موضوع را براي برهم 
نخوردن تمرکز تیمش در هفته هاي 
پایاني لیگ عنوان کرده است. با این 
حــال یکــي از گزینه هــاي اصلي 
پرســپولیس براي نقــل و انتقالات 
تابستاني علي علیپور است؛ مهاجمي 
که با توجــه به پایان قــراردادش با 
ماریتیمو در انتهاي فصل بازیکن آزاد 
محسوب مي شود. سرخ ها براي جذب 
او تنها باید خود این بازیکن را راضي 

به عقد قرارداد کنند. 
علیپور در مصاحبه هاي اخیر خود 

اگرچه مثل بیرانوند خیلي شفاف از 
علاقه اش براي بازگشت به پرسپولیس 
نگفته اما او در برابر این ســؤال که آیا 
فصل بعد دوباره پیراهن تیم سابق را 
خواهد پوشید اعلام کرده که هنوز این 
تیم پیشنهادي نداده است؛ موضوعي 
که مشــخص مي کند بازیکن سابق 
پرسپولیس در انتظار مذاکره رسمي  
با مدیران پرســپولیس است. علیپور 
اخیراً از ماریتیمو پیشــنهادي ۳۰۰ 
هزار دلاري بــراي تمدید قراردادش 

دریافت کرده است.
پیشنهادي که گفته مي شود از 
قرارداد قبلي او کمتر اســت و به این 
ترتیــب حضور او در پرتغال براي این 
بازیکن گلزن سود مالي زیادي نخواهد 

داشت. علیپور که در مصاحبه هایش 
براي پرسپولیســي شدن چراغ سبز 
نشان داد، مذاکره اي براي پیوستن به 
تیم سابقش با مدیران این تیم انجام 
نداده اســت. بــا این حــال مدیران 
پرســپولیس تماس هــاي اولیه را با 
مدیربرنامه هاي ایــن بازیکن برقرار 
کردند و پیشنهاد خود را هم به او دادند. 
علیپور که فصل بدي را در ماریتیمو 
پشت  سر نگذاشت، علاقه زیادي دارد 
تا به تیم ملي دعوت شود و حضور در 
جام جهاني  را تجربه کند. اتفاقي که 
در زمان حضور اسکوچیچ در تیم ملي 
رخ نداده ولــي این بازیکن همچنان 
امیدوار اســت بتواند نظر مســاعد 
اســکوچیچ را جلب کند. از همین  رو 
بازگشت به پرسپولیس و درخشش در 
این تیم مي تواند در این راه خیلي به 
علیپور کمک کند. با توجه به ضعف 
پرسپولیس در خط حمله و نداشتن 
یک مهاجم شش دانگ، حضور علیپور 
به پرســپولیس هم خیلي مي تواند 
کمک کند. آن طور که مشخص است 
اســتارت مذاکــرات بین باشــگاه 
پرسپولیس و مدیربرنامه هاي علیپور 
زده شــد و بــه زودي مذاکرات بین 
طرفین جدي تر خواهد شد. حال باید 
دید بعــد از توافق با بیرانوند، دومین 
خرید پرسپولیس هم از لیگ پرتغال 

خواهد آمد یا خیر. 

مربیان موفق می مانند مثل مربیان ناموفق!
بررسی نيمکت های ۵ مدعی قهرمانی فصل آينده

خريد بعدي پرسپولیس هم از پرتغال مي آيد؟
مذاكرات آغاز شد 

 شب های زیبای کشتی در 
روف گاردن ورزشگاه آزادی

گزارش ویژه از کمپ شهید سلیمانی

اگر بنا نبودم، بنّا مي شدم!
بنا: 5   سال  ما 

اول  شدیم  یک  سال  هم آنها
 کشتی گیران
استقلالی برای من قلب آبی می فرستند

چانه زنی ها جواب داد

 توافق ۲ ســـاله
 پرسپـولیس  و

بیرانوند نهایی شد

درهای آزادی به روی استقلالی ها باز شد

 استقبال 25 هزار نفره 
از قهرمان در آزادی

 خرید  بعدي  پرسپولیس 
هم  از  پرتغال مي آید؟

مذاکرات آغاز شد 

باشگاه  بخواهد حرف  بزند 
خودش  سخنگو  دارد

قهرمانی استقلال را به کام 
میلیون ها  هوادار  زهر نکنید

کنایه عضو هیئت مدیره استقلال به مدیر رسانه ای

حمایت منصوریان از محمدرضا احمدی

استقلالی ها    پیگیر حضور ۲  سوپراستار 
سینما   در   جشن قهرمانی

باشگاه سپاهان: 
قهرمانی استقلال پاک بود

مهدي مهدوي کیا هیچ بازیکني را از پرســپولیس به اردوي تیم امید دعوت 
نکرده است.  با توجه به اینکه یحیي گل محمدي به بازیکنان جوان میدان نداد، 
پرســپولیس هیچ بازیکني ندارد که شایسته حضور در تیم امید باشد و طبعاً 
نمي توان در این رابطه از مهدي مهدوي کیا ایراد گرفت. در همین رابطه خود 
مهدوي کیا هم در واکنش به دعوت نشــدن پرسپولیســي ها گفته من هیچ 
مشکلي با آقاي گل محمدي و پرسپولیس ندارم. خودم سال ها در این تیم بازي 
کرده ام اما اگر پرسپولیس بازیکن واجد شرایطي داشته باشد، حتماً در اردوهاي 
آینده دعوت مي شود و نگاه ما به همه تیم هاي فوتبال در ایران یکسان است. 
عــده معدودي عقیده دارنــد رابطه مهدوي کیا و گل محمــدي از روز بازي 
خداحافظي مهدي از فوتبال که مقابل سپاهان اصفهان بود، هرگز خوب نشد 
و حالا این مسئله روي انتخابات مهدوي کیا در تیم امید هم تأثیر گذاشته است 
اما نزدیکان این دو نفر هــم حرف هاي مهدوي کیا را تأیید کرده و مي گویند 
پرسپولیس واقعاً بازیکني در رده سني امید ندارد که شایسته حضور در اردوي 

تیم ملي باشد و خود گل محمدي هم به نوعي این مسئله را قبول دارد. 

اسماعیل اسماعیلي سرمربي نساجي مازندران در نشست خبري پیش از بازي 
تیمش مقابل هوادار در هفته بیست وهشــتم لیگ برتر گفت : بازي با هوادار 
شرایط خاص خودش را دارد. آنها تیم منسجمي هستند و نشان دادند جزو 
بهترین ها هستند. براي این بازي برنامه داریم و امیدوارم بعد از بازي هفته قبل 
که بازي خاصي بود، بتوانیم موفق شویم. او درباره میزباني در تهران گفت: هنوز 
زمین ما آماده نشده و امیدوارم براي سال بعد زمین داشته باشیم. در این شرایط 
به هر حال باید در زمین تهران بازي کنیم. ظاهراً میزبانیم اما در واقع مهمان 
هســتیم و امیدوارم این مسئله تأثیر منفي روي بازیکنان مان نداشته باشد. 
اسماعیلي درباره وضعیت ورزشگاه قائمشهر یبان کرد: ما نمي توانیم پیگیر 
باشیم و مسئولان باید پاسخگو باشند اما به هر حال فکر مي کنم کار سخت 
باشــد. به خاطر شرایط آب و هوایي و بذر چمن خودم فکر مي کنم ورزشگاه 

قائمشهر به چند بازي ابتدایي لیگ بعد هم نمي رسد.

مهدوي كیا مشكلي با گل محمدي ندارد

اسماعیلي : براي بازي با هوادار برنامه داريم 
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